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گزارش خبری

راهکارهایی برای مدیریت بهتر هزینه هانسل زد؛ بازیگران فضای مجازی
تجربه مشترک  در نسل زد را می توان تجربه ارتباطات اجتماعی بر بستر 
فضای مجازی، دسترســی بی حد و حصر به دانش و اطلاعات و عبور از 
محدودیت های موجود در فضای واقعی دانست. اهمیت توجه به این تجربه 
مشــترک آنجایی اســت که جهان بینی، ســبک زندگی و نــوع ارتباطات آنان، 
جامعه آینده و نگرش نسل های بعد را می سازد. ایسنا در این باره نوشته است: 
اگر درباره واژه نســل از منظر اجتماعی نگاه شود، متوجه خواهید شد در میان 
اندیشــمندان و پژوهشــگران این حوزه هنوز تعریفی که بر روی آن اتفاق نظر 
داشــته باشند، وجود ندارد. برخی نسل را اصل و نسب خویشاوندی می دانند، 
بعضــی آن را به دوره ها نســبت می دهند. عده ای هم نســل را مرحله ای از 
زندگی می دانند. افرادی هم نسل را به مثابه یک  دوره تاریخی تعریف می کنند. 
نظریه پردازان فرهنگ عامه و تاریخ نگاران هم بر این باورند که در حدود هر ۱۰ 

سال شکل جدیدی از ذهنیت نسلی بروز می کند.
با این حال اغلب آنان بر این مسئله اتفاق نظر دارند که نسل بر  پایه تجربیات 
مشــترک اســت. در هر نســل، افرادی دارای تجربیات مشــترک هستند و این 
اشتراک موجب آن می شــود تا حد و مرزی میان آنان با دیگر افراد ایجاد شود. 
باید توجه کرد که با این تعریف، دســته بندی های معمول نســلی موجود در 

جامعه، اعتبار خود را از دست می دهند.
تجربه مشترک

در میــان همــه تعاریفی کــه از مفهوم نســل بیــان شــد، کارل منهایم 
جامعه شناس آلمانی، برای اولین بار به مسئله شکاف فرهنگی و تغییر فرهنگ 
میان نســل ها از منظر اجتماعی پرداخته اســت. او تجارب زندگی را در دوره 
اصلی جامعه پذیری، که دوره نوجوانی و جوانی اســت، مرتبط با گرایش های 
ذهنــی افراد می داند و می گوید گرایش های فرهنگی نســل ها با توجه به این 
دوره، قابلیت پیش بینی پذیری دارد. درنهایت تجارب منحصر به فرد نســلی و 
هویت های بر آمده از آن در هر جامعه، گرایش های هر نسل را شکل می دهد.

پیوند با تکنولوژی
زمانی که بخواهند نســل زد را تعریف کنند، یک بازه عددی بر اساس تقویم 
را معین کرده و می گویند نســل زد متولدین ۱۹۹۷ الی ۲۰۱۲ هستند که معادل 
ســال ۱۳۷۵ الی ۱۳۹۰ اســت. در حالی که با توجه به تعریف شاخص مسئله 
نسل، نمی توان فقط با یک بازه کمّی نسل ها را دسته بندی کرد. به عنوان مثال، 
در بیشــترین تعاریف از نســل زد در ایران از واژگانی مانند دهه هشتادی ها و... 

استفاده می شود.
برای ســخن از تجربه مشترک در نســل زد، بهتر است به مقوله تکنولوژی 
پرداخته شــود. نسل زد، نسلی اســت که از زمان کودکی تا  به  امروز با فضای 
دیجیتال پیوند خورده است. کودکی، نوجوانی و جوانی اش همیشه در معرض 
اینترنت و فناوری های نوین بوده است. خود مسئله تکنولوژی به عنوان عاملی 
در تغییر نســل ها شناخته می شــود، این دیدگاه براســاس نظریه دترمینیست 
تکنولوژیکی اســت. این نظریه مدعی اســت تکنولوژی نخســتین محرک در 
تغییرات اجتماعی اســت و هر تغییر اجتماعی به طور مســتقیم روی هویت 

اثر می گذارد.
دو روی یک سکه

پژوهشگران در جوامع غربی برای اشاره به ویژگی های نسل زد از تناقضات 
موجود در این نســل صحبت می کنند. این نســل در اینترنت و فضای مجازی 
عاملیــت زیــادی دارد. تولید محتوا انجــام می دهد، به اشــتراک می گذارد و 
توجهات زیادی را در این فضا به خود جلب می کند، اما در فضای خارج از آن، 

ثأثیراتش بسیار محدودتر است.
امکان برقراری ارتباط از راه دور باعث آن شده که اغلب ارتباطات این نسل 
با جامعه نیز مبتنی  بر فضای مجازی باشــد و بخش بســیار اعظمی از آن در 
این فضا انجام شــود. حالا سؤالی که نســبت به این تناقض پیش می آید، این 
اســت که آیا ارتباطات اجتماعی نسل زد نسبت به نسل های گذشته افزایش یا 

کاهش داشته است؟
از این نسل به عنوان نسلی نام برده می شود که بیشتر از خانواده و دوستان 
خود به تکنولوژی و فناوری وابســتگی دارند. فضای آنلاین برای این نســل از 
فضای خارج از آن اهمیت بیشتری دارد و به نوعی هویت خود را در آن تعریف 
می کنند و در آن زیست دارند. هویت در فضای مجازی بدون محدودیت است، 
ا زاین رو باعث می شــود بسیاری از این نســل  دارای هویت های دو یا چندگانه 
باشــند. تجربه مشــترک کرونا نیز در دوران نوجوانی و جوانی نسل زد، مسئله 
وابســتگی یا به نوعی اعتیاد به این فضا را تشــدید کــرد. کلاس های مدارس 
و دانشــگاه ها، تمامی فعالیت های فوق برنامــه و حتی ارتباطات خانوادگی از 

طریق این فضاها انجام می گرفت.
شناخت این نســل از اهمیت بسیاری برخوردار است. این نسل در آینده ای 
نه چندان دور بخش بزرگی از سیستم اقتصادی، اجتماعی و... تشکیل می دهد. 
بســیاری از آنان دانش آموز و دانشجو بوده و هنوز به طور رسمی وارد جامعه 
نشده اند. جهان بینی، سبک زندگی و نوع ارتباطات آنان، جامعه آینده و نگرش 

نسل های بعد را می سازد.
چنــدی پیش نیز «شــرق» درباره علاقه شــدید بــه ارتباطــات مجازی و 
رســانه های دیجیتال نوشته بود: نســل زد علاقه شدیدی به ارتباطات مجازی 
و رســانه های دیجیتال دارند و دوســت دارند همه کارهای خود را به صورت 
آنلاین انجام دهند. از این رو اســت که کســب وکارهای اینترنتی تلاش می کنند 

محصولات و خدماتی عرضه کنند که باب طبع این دسته از افراد باشد.
در نســل های گذشته خیلی از افراد تجربه خرید فیزیکی را دوست داشتند، 
ولی ایــن افراد چندان اهل چنین خریدهایی نیســتند و خیلی راحت از طریق 
گوشــی یا لپ تاپ هر خریدی داشــته باشــند، انجام می دهند. به همین دلیل 

است که به این افراد بومی ها یا شهروندان دیجیتال گفته می شود.
این نســل دوست دارند دســت به اختراع بزنند و محصولات نو و جدیدی 
اختراع کنند تا کار بشــر را راحت کنند. این افــراد تمایل عجیبی به برهم زدن 
ساختارها دارند و دوســت دارند ابزار و ساختار جدید و منحصربه فردی ارائه 
دهند که بهتر از ســاختارها و مدل های پیشــین باشد. همچنین اظهارنظرها و 
احساســات به صورت آزادانه و رها یکی از خصوصیات مهم نســل زد است. 

این موضوع را می توان در دانشگاه ها و سطح جامعه به خوبی مشاهده کرد.
از طرفی ظهور رســانه های اجتماعی باعث شــده اســت که بستری عالی 
برای آزادی بیان فراهم شود. این خصوصیت نسل زد شرایط را برای نهادهای 
سیاســی دشــوار کرده، ولی باید در نظر داشته باشــیم که همین آزادی بیان، 
اظهارنظر آزادنه و مطالبه گری، شــرایط را برای رشــد و توســعه اقتصادی و 

سیاسی جوامع هموار می کند.

برخی هزینه ها در زندگی، مانند خریدهای مناسبتی و جشن های خانوادگی، 
می توانند فشــار مالــی زیادی ایجاد کننــد؛ اما با مدیریت هوشــمندانه و 
برنامه ریزی دقیق، می تــوان از این چالش ها عبور کرد و تعادل مالی را حفظ کرد. 
تمام کشــورهای جهان با پدیده تورم روبه رو هستند و این موضوع جزء جدانشدنی 
از فرایندهای اقتصادی هر جامعه به شمار می رود. هرچند شدت و میزان آن در هر 
دوره ای ممکن اســت متفاوت باشــد، تأثیــرات آن بر زندگی خانواده ها همیشــه 
محســوس است. در چنین شــرایطی، مدیریت مالی به یکی از دغدغه های اصلی 
خانواده ها تبدیل می شود؛ به ویژه زمانی که مناسبت های خاص یا نیازهای دوره ای، 
هزینه هــای اضافــی را به بودجه خانــوار تحمیل می کنند. از شــب یلدا گرفته تا 
تخفیف های بلک فرایدی یا خرید لباس های سالانه، همه این رویدادها می توانند به 
بحران هــای مالی تبدیل شــوند یا برعکــس، فرصتی برای خلاقیــت و بازآفرینی 
الگوهای اقتصادی خانواده باشــند. ایــن گزارش با ارائــه راهکارهایی نوآورانه و 

کاربردی، شما را در مسیر مدیریت بهتر این چالش ها همراهی می کند.

مدیریت مالی در زمان دریافت حقوق؛ برنامه ریزی برای آینده
دریافــت حقــوق می تواند فرصتی مناســب بــرای مدیریت بهتر مالی باشــد. با 
برنامه ریزی دقیق و تخصیص منابع به بخش های مختلف، می توانید از بحران های 
مالی جلوگیری کرده و به امنیت مالی دست یابید. برای شروع، تخصیص بودجه به 
بخش های مختلف ضروری است. ابتدا باید هزینه های ثابت، مانند اجاره، قبوض 
و اقساط از حقوق شما کسر شود و باقی مانده را میان هزینه های روزمره، پس انداز 
و دیگر هزینه ها تقســیم کنید. این روش به شــما کمک می کند تا منابع مالی خود 
را بدون هیچ ســردرگمی و به درســتی مدیریت کنید. یکی دیگر از اقدامات مهم، 
پس انداز برای شــرایط اضطراری است. تخصیص بخشی از حقوق به این منظور، 
مانند مشکلات پزشــکی یا خرابی وســایل ضروری می تواند به امنیت مالی شما 
کمک کند. با این کار، در مواقع بحرانی با نگرانی مالی مواجه نخواهید شد. پس از 
تأمین نیازهای اساســی، اولویت بندی خریدهای ضروری اهمیت زیادی دارد. برای 
خریدهای غیرضروری، باید دقت بیشــتری به خــرج دهید و از خریدهای بی مورد 
خودداری کنید تا منابع مالی شما صرفه جویی شود. چند روز پیش ایرنا در مطلبی 
بــه این موضوع پرداخته بود. اینکه اســتفاده از اپلیکیشــن های مالی می تواند به 
شما کمک کند تا هزینه ها را پیگیری کرده و از وضعیت مالی خود آگاه باشید. این 
اپلیکیشن ها امکاناتی مانند ثبت هزینه ها، تحلیل بودجه و ارائه گزارش های مالی را 
دارند که به مدیریت دقیق تر منابع مالی کمک می کند. اجتناب از استفاده بی رویه از 
کارت های اعتباری نیز نکته ای مهم است. بهتر است از خریدهای با کارت اعتباری 
خودداری کنید و به  جای آن از پول نقد برای خریدها استفاده کنید. این کار به شما 
کمک می کند تا از ایجاد بدهی های اضافی جلوگیری کرده و کنترل بیشتری بر روی 
منابع مالی تان داشــته باشــید. در نهایت، پیش بینی هزینه های آینده یکی دیگر از 
نکات کلیدی است. برای هزینه هایی مانند تحصیلات یا درمان که ممکن است در 
آینده پیش آید، بهتر است از قبل برنامه ریزی کرده و بخشی از حقوق خود را برای 
این موارد کنــار بگذارید تا در هنگام بروز آن هزینه ها، به راحتی توان پرداخت آنها 
را داشــته باشــید. با رعایت این روش ها، می توانید حقوق خود را به شکل مؤثری 

مدیریت کرده و از فشارهای مالی در طول ماه جلوگیری کنید.

شب یلدا؛ جشن ساده تر و معنادارتر
شــب یلدا یکی از رســوم محبوب ایرانی اســت که دورهمی های خانوادگی را با 
رنگ وبــوی خاصی همراه می کند. اما هزینه های بــالای میوه های خاص، آجیل و 
دیگر ملزومات این جشن، فشار مضاعفی بر خانواده ها وارد می کند. در این شرایط، 
تغییر نگاه به این مناسبت می تواند هم هزینه ها را کاهش دهد و هم ارزش واقعی 
آن را برجسته کند. خانواده ها می توانند به جای تمرکز بر خوراکی های گران قیمت، 
از میوه هــای فصلی و تهیه خوراکی های خانگی اســتفاده کننــد. به عنوان مثال 
درست کردن کیک یا دسر در خانه نه تنها اقتصادی تر است، بلکه تجربه ای مشترک 
و لذت بخش برای اعضای خانواده فراهم می کند. همچنین تقســیم مسئولیت ها 
میــان اعضای خانواده، مثل تهیه خوراکی یــا تزئینات از طرف هرکس، هزینه ها را 

کاهش می دهد و حس همبستگی را تقویت می کند.

تخفیف های فصلی؛ فرصتی برای خرید هوشمندانه
تخفیف هایــی مثــل بلک فرایدی، هرچنــد در نگاه اول جذاب به نظر می رســند، 
اما اگر بدون برنامه ریزی انجام شــوند، می توانند باعــث خریدهای غیرضروری و 
هزینه های اضافی شــوند. خانواده ها باید پیش از هر چیز، نیازهای واقعی خود را 
مشخص کنند. تهیه فهرستی از اقلام ضروری و مقایسه قیمت ها در فروشگاه های 
مختلف، کمک می کند تا از این تخفیف ها به درســتی بهره مند شــوند. برای مثال، 
اگر خانواده ای نیاز به خرید وســایل خانه دارد، بهتر است پیش از آغاز تخفیف ها 
قیمت ها را بررسی کند و بودجه ای مشخص تعیین کند. خرید گروهی نیز یکی دیگر 
از روش های مفید است؛ برای مثال، خرید اقلام عمده با دوستان یا اعضای خانواده، 

هزینه ها را کاهش می دهد و خرید را بهینه تر می کند.

پوشاک؛ سرمایه گذاری در کیفیت
در شــرایطی که قیمت ها در حال تغییر هســتند، خرید لباس می تواند چالشی 
جدی باشــد. خانواده ها اغلب به دلیل افزایش قیمت ها به ســمت خریدهای 
ارزان تر و بیشــتر می روند، اما این انتخاب ها در طولانی مدت هزینه های بیشتری 
ایجاد می کند. بهترین راهکار، تمرکز بر کیفیت به جای کمّیت است. لباس هایی 
که از جنس های باکیفیت و ماندگار تهیه شــده اند، عمر طولانی تری دارند و در 
مقابل هزینه های متعدد برای خرید جایگزین، به صرفه تر هســتند. اســتفاده از 
تخفیف های پایان فصل و خرید لباس هایی که در فصول مختلف قابل استفاده 
باشــند، راه دیگری برای کاهش هزینه هاســت. علاوه بر این بازسازی لباس های 
قدیمی یا مبادله آنها با دوستان و آشنایان می تواند روشی خلاقانه برای مدیریت 

هزینه ها باشد.

پول توجیبی کودکان؛ آموزش مدیریت مالی از کودکی
پول توجیبی یکی از ابزارهای مهم برای آموزش مفاهیم مالی به کودکان اســت. 
این آموزش ها می توانند نقش مؤثری در شکل گیری رفتارهای اقتصادی آینده آنها 
ایفا کنند. والدین می توانند مقدار مشــخصی پول توجیبی براساس سن و نیازهای 
کــودک اختصاص دهند و آنها را به پس انداز تشــویق کنند. به عنوان مثال والدین 
می توانند به کودکان توضیح دهند که چگونه بخشی از پول شان را برای خرید یک 
وسیله دلخواه ذخیره کنند. اســتفاده از قلک یا حساب بانکی مخصوص کودکان 
نیــز می تواند انگیزه ای برای آنها باشــد تا ارزش پس انــداز را بهتر درک کنند. این 
روش نه تنهــا باعث مدیریــت بهتر پول در خانواده می شــود، بلکه کودک را برای 

تصمیم گیری های مالی بزرگ تر در آینده آماده می کند.

هزینه های غذایی؛ آشپزی خانگی به جای سفارش بیرون
غذا یکی از بخش های اصلی بودجه خانوار اســت که فشار زیادی را به خانواده ها 
وارد می کند. آشــپزی خانگی یکی از مؤثرترین روش ها برای کاهش هزینه هاست. 
خانواده هــا می توانند با برنامه ریزی هفتگی، مواد غذایی مورد نیاز خود را بهینه تر 
خریداری کنند. خرید عمده مواد اولیه مثل برنج، حبوبات یا روغن می تواند هزینه ها 
را به  طور چشــمگیری کاهش دهد. از سوی دیگر، با به کارگیری ایده های خلاقانه 
در آشــپزی، می توان تنوع غذایی بیشــتری ایجاد کرد و هم زمــان در هزینه ها نیز 
صرفه جویی کرد. برای مثال اگر از پخت وعده های قبلی مقداری برنج اضافه باقی 

مانده، می توان از آن در تهیه غذاهای جذابی مانند کبه استفاده کرد.
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تأمین تجهیزات حوزه فناوری اطلاعات در وضعیت هشــدارآمیز اســت. 
ماجرایی که در چند ســال اخیر بارها و بارها از ســوی فعالان اقتصادی این 
حوزه و تشــکل های بخش خصوصی درباره آن بحث شــده اســت. وجود 
تحریم های بین المللی از یک ســو و همراهی نکــردن بانک مرکزی و برخی 
دیگر از نهادهای ملی از ســوی دیگر، نگرانــی فعالان این حوزه را دوچندان 
کرده اســت. به نظر می رســد هنــوز در بدنه دولت و نهادهــای تصمیم گیر 
حاکمیت نگاه یکپارچه ای درباره ضرورت توجه به این موضوع وجود ندارد. 
این در حالی اســت که به گفته متخصصان این حوزه، ضروری اســت که به 
کالای آی تــی نگاه ویژه ای داشــت. به گفته آنها اگــر اولویت کالاهای حوزه 
فناوری از آرد و دارو بیشــتر نباشــد، کمتر نیســت. اگر فقط یک روز شــبکه 
ارتباطی کشور دچار اختلال شود، خسارات احتمالی ناشی از آن قطعا بسیار 

گران تمام خواهد شد.
در راســتای انعکاس ایــن نگرانی ها و البتــه مطالبات و خواســته های 
فعــالان این حوزه از دولــت چهاردهم میزگرد «شــرق» درباره دغدغه های 
تأمین کننــدگان تجهیزات حــوزه فناوری و راهکارهای آنــان برای برون رفت 
از بحران های فعلی با حضور مسعود شــکرانی، عضو هیئت مدیره و رئیس 
کمیسیون تأمین ســازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران، کامبیز قادری، 
تولیدکننــده و عضو هیئت مدیــره انجمن صنفی افتا و احســان زرین بخش، 
تأمین کننــده تجهیزات و عضو هیئت مدیره ســازمان نظــام صنفی رایانه ای 

استان تهران برگزار شد. مشروح این میزگرد، پیش روی شماست.
گفته می شود که نسبت به دهه های گذشــته، پول سازترین شرکت های دنیا   �

در حوزه تجهیزات فناوری کار می کنند و سهم اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص 
ملی کشورها افزایش یافته اســت. در برنامه هفتم توسعه نیز پیش بینی شده که 
ســهم اقتصاد دیجیتال ما به ۱۵ درصد برسد. به نظر شما در حال حاضر ایران در 
این زمینه چه وضعیتی دارد و آیا به عدد پیش بینی شده در برنامه هفتم خواهیم 

رسید یا خیر.
شــکرانی: در فهرست ۱۰ شــرکت اول نشــریه فوربز، هفت شرکت اول 
شرکت های حوزه تکنولوژی (یا تکنولوژی محور) هستند و حتی شرکت های 
نفتی هم عملا از فناوری سود برده اند. یعنی مثلا وقتی آمریکا توانست نفت 
شــل را به کمک فناوری به دست آورد، تبدیل به بزرگ ترین تولیدکننده نفت 
دنیا شــده و تولید خود را هفت میلیون بشکه در روز افزایش دهد. متأسفانه 
مــا در ایران گاهی بدون پشــتوانه صحبت از اعــداد می کنیم. درحالی که به 
پیش زمینه هایی نیاز اســت. در جایی گفته شــده ســهم اقتصاد دیجیتال ما 
امروز ۷٫۵ درصد اســت. مشــروط به اینکه این عدد ۷٫۵ درصد باشد، برای 
رساندن آن به ۱۵ درصد به حداقل ۳۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نیاز است. 
بــرای تأمین این ۳۰ میلیــارد دلار فرض بگیریم ۷۰ درصــد به عهده بخش 
خصوصــی و ۳۰ درصد به عهده دولت اســت. هرچند این نســبت یک نُرم 
جهانی است و بخش خصوصی در ایران نمی تواند ۷۰ درصد سرمایه گذاری 
را تأمیــن کند. اما فرض کنیم کــه بخش خصوصی چنین توانی دارد و فرضا 
حتی ایرانیان خارج از کشــور هم مشارکت کنند. برای تأمین ۳۰ درصد دیگر، 
دولت به ۹ میلیارد دلار سرمایه نیاز دارد. درحالی که در شرایط فعلی دولت 

امکان تأمین چنین سرمایه ای را ندارد.
بنابراین ۱۵ درصد گفته شــده نمی تواند محقق 
شــود. یا مثلا تأکیداتــی که بر هــوش مصنوعی 
می شــود. بله هوش مصنوعی خوب است اما نیاز 
به یک ســری مقدمات دارد. ما نه می توانیم کسی 

را برای آموزش به خارج از کشــور بفرستیم، نه 
می توانیم کســی را از خارج از کشــور به ایران 
بیاوریــم و نــه نرم افزارهای پایــه را می توانیم 
مستقیم به ایران وارد کنیم. ضمن اینکه هوش 
مصنوعی احتیاج به نوسازی دیتاسنترها دارد تا 
بتواند سرعت کافی برای پردازش داشته باشد. 
اکنون در این ماجرا بســیار عقب هستیم. البته 
یک ســری کارهای پراکنده انجام شده که اصلا 

جواب گوی این نیاز نیست.
می شنویم   � مدت هاســت  زرین بخش  آقای 

تأمین کننــدگان بــرای تأمین کالاهــای حوزه 
فناوری در بازار با اختلال جدی مواجه هستند. 
با توجه به اینکه شما علاوه بر فعالیت در حوزه 
تأمین کالا در هیئت مدیره سازمان نظام صنفی 
رایانه ای هم حضور دارید، به نظر شما مهم ترین 
مشــکلات و مســائلی که تأمین کننده ها با آن 

مواجه اند، چیست؟
زرین بخش: واقعیت این است که بزرگ ترین 
معضل ما، ناآگاهی افراد تصمیم گیر نســبت به 
مزایای حوزه فناوری اطلاعات اســت. در نیمه 
اول سال ۹۹، تجهیزات حوزه فناوری اطلاعات 
در زمره کالاهای لوکس قرار گرفتند و دیگر یک 
سنت ارز هم به آنها تخصیص داده نشد. وقتی 
شــما یک صنعت را پنج ماه بــه عنوان کالای 

لوکس بشناســید و اصلا ارزی برایش در نظــر نگیرید، یعنی اصلا در اولویت 
شما نیســت. بانک مرکزی در حالی به این تجهیزات ارز اختصاص نمی دهد 
که اگر برای یک ساعت سرورهایش خاموش شود، همه تراکنش های بانکی 
به مشــکل می خورند، تاکســی های اینترنتــی به مشــکل برمی خورند و اگر 
فعالیت کنند هم نمی توانند با راننده هایشــان تسویه انجام دهند و مشکلات 

بسیار دیگری به وجود می آید.
مشکل ما این اســت که نگاهی که ما به فناوری اطلاعات داریم، این طور 
اســت که فقط به دنبال برآورده کردن حداقل ها هستیم و استانداردهای مان 
را پاییــن می آوریــم. در حوزه زنجیــره تأمین، اولین کاری که شــرکت ها باید 
بابــت واردات تجهیزات یــا مواد اولیه انجام دهند، ثبت ســفارش اســت. 
وزارت صمــت در ۱۴ فروردین ۱۴۰۳، فردای تعطیلات نــوروز بدون اینکه با 
بخش خصوص هماهنگ کرده باشــد، بخش نامه ای صادر کرده اســت. در 
این بخش نامه، ســقف و سابقه شرکت ها بابت میزان/مقدار واردات را تغییر 
داد. شرکت هایی که ســال ۱۴۰۲ تعهداتی داشتند و طبیعتا باید در ۱۴۰۳ آن 

تعهدات را انجام می دادند، دچار مشکل شدند.
مرحله بعد از وزارت صمت، بانک مرکزی اســت. شرکت ها باید در نوبت 
تخصیــص ارز قرار بگیرند و بانــک مرکزی به آنهــا ارز تخصیص بدهد. اما 
هیچ زمان بندی مشــخصی بــرای این کار وجود نــدارد. ۳۰ روز، ۵۰ روز، ۶۰ 
روز، ۹۰ روز؛ با یک زمان بندی  که بشــود روی آن حساب کرد، مواجه نیستیم. 
زمان بنــدی از چند جهت اهمیت دارد. وقتی زمان بندی مشــخص باشــد، 

تأمین کننده تجهیزات می تواند برای ورود کالا برنامه ریزی کند.
مورد بعدی اینکه مصرف کننده این تجهیزات اساسا خود دولت و حاکمیت 
است. یعنی بخشی از حاکمیت نیاز دارد که تجهیزاتی در زیرساخت آن قرار 
بگیرد. آن وقت بخش دیگری از حاکمیت که می شود بانک مرکزی و وزارت 
صمــت، برای این اتفاق موانعی ایجاد می کنــد. کارفرماها هم پیمانکاران را 
بابــت تأخیر در تحویل تجهیزات جریمه می کنند. حلقه مفقوده در این میان 
این اســت که کســی توجه نمی کند این بانک مرکزی بوده که ارز تخصیص 

نداده و این موضوع در اختیار تأمین کننده نبوده است.
بحث ترخیص تجهیزات از گمرک، مجوزهای متعددی که به بازار تحمیل 
می شود و همه اینها باعث می شود برای بخش خصوصی، روندی فرسایشی 
به وجود بیاید. صرفا برای اینکه بتواند کاری بســیار منطقی و حائز اهمیت را 
برای کشور انجام دهد. بسیار مهم است که بدانیم این حوزه مشمول تحریم 
است و بعد از انقلاب اسلامی تحریم های اولیه شاملش شده است. حتی در 
زمــان برجام هم تحریم های این حوزه تغییری نکرد. من فکر می کنم شــیوه 

فعلی، احتیاج به یک تغییر اساسی و جدی دارد.
آیا در ســازمان نظام صنفی رایانه ای اســتان تهران برنامه ای برای رصد   �

مداوم مشکلات شرکت ها و انعکاس آنها وجود دارد؟
زرین بخش: ما کمیســیون هایی تخصصی در نظام صنفی رایانه ای داریم 
که یکی از آنها کمیســیون تأمین تجهیزات اســت. اعضای این کمیســیون از 
میان تولیدکنندگان و تأمین کنندگان هستند و بخش نامه ها و رخدادها را رصد 
کرده و بلافاصله واکنش نشان می دهیم؛ هم به بانک مرکزی و هم به وزارت 
صمت. دفتر برق و الکترونیک وزارت صمت تلاش حائز اهمیتی برای بهبود 
این مشــکلات می کند. اما در حــوزه بانک مرکزی، تقریبا شــاهد هیچ اتفاق 

مثبتی نیستیم و اوضاع رو به بدترشدن می رود.
هفته گذشــته بانک مرکزی متنی را منتشر کرد که زمان انتظار برای نوبت 
تخصیص ارز را بین ۸۰ تا ۹۰ روز مشــخص کرده بود. ۹۰ روز دقیقا یک فصل 
است. چطور ممکن است از کسی که به جای گذاشتن پول در بانک و دریافت 
ســود، با سرمایه خود آن هم با وجود تورم و افزایش نرخ ارز در کشور ما، به 
کارآفرینی روی آورده انتظار داشــته باشیم که این کار را ادامه دهد و سه ماه 
پولــش معطل بماند تــا بانک مرکزی به او اجازه تأمین ارز دهد؟ ما ســعی 
می کنیم آگاه سازی و فرهنگ سازی کنیم. اما در جاهایی مثل قسمت مجوزها 

و بانک مرکزی، آن چنان که باید، موفق نبوده ایم.
آقای قــادری، وضعیت در حــوزه تولید به چه نحو اســت؟ با توجه به   �

اینکه ما شــعار حمایت از تولید را به ویژه در چند سال اخیر در لایه های بالای 
حاکمیت هم می شــنویم، آیا در عمل از طرف دولت برای تولیدکنندگان این 

حوزه تسهیل گری انجام شده است؟
قادری: پیش از پاســخ، می خواهم درباره صحبت آقای شکرانی درمورد 
اهمیت فناوری نکتــه ای بگویم. ببینید، فکر می کنــم انتخابات اخیر آمریکا 
و اثر گذاری فعالان اصلی حوزه فناوری را به درســتی نشــان داد که نقش و 
اهمیت شــرکت های حوزه تکنولوژی در جهان امروزی چقدر زیاد است. به 

همین خاطر، اهمیت این حوزه بر کسی پوشیده نیست.
آقای شــکرانی و زرین بخش درباره تأمین ارز و محصولات خارجی اشاره 
کردند و هر  دو این عزیزان بحث شان این بود که اتفاقی که می خواهند به آن 
برسند، با ســازوکار فعلی همخوانی ندارد و مخلص کلام شان این است. در 
حوزه تولید هم به همین صورت است. شعار امسال جهش تولید با مشارکت 
مردم بوده اســت، اما آیا امکان مشارکت مردم در دستورالعمل سازمان ها و 
نهادها و وزارتخانه ها وجود دارد؟ با توجه به شرایط تحریم ها، بخش اعظم 
نگاه ها باید به ســوی تأمین کنندگان داخلی باشد. فرض کنید شما نسبت به 
تأمین کننــدگان خارجی بنا به هر دلیلی جبهــه دارید پس از آن طرف باید از 

تولیدکننده داخلی حمایت کنید.

اما حتی این اتفاق هم نمی افتد. همان طور  که از اعداد و ارقام گفته شــده 
برمی آید، این مشکل تأمین ســرمایه در بخش تولیدکننده داخلی خصوصی 
نیز هســت. کجا دیده شده که ســرمایه گذار داخلی حمایت خاص اثرگذاری 

شده باشد؟
برخلاف نظر آقای زرین بخش، من فکر می کنم این طور نیست که در میان 
مدیران ارشــد و میانی مــا از اهمیت موضوع به میــزان کافی آگاهی وجود 
نداشــته باشــد؛ بلکه آگاهی دارند و حتی خواســتار آن هم هستند. تعبیری 
هســت با عنوان حمایت کلامی، ضربه عملی. به تعبیر من این مدیران فقط 
حمایــت کلامی دارند. فکر می کنم این عدم هماهنگی، حاصل تعدد مراجع 
اثرگذار است. موضوع ارز را در نظر بگیرید. آن قدر روی ارز و سهمیه بندی آن 
عوامل مؤثر زیاد اســت که حتی اگر کسانی دوست داشته باشند این ارز را به 
حوزه تکنولوژی اختصاص دهند، عوامــل متعدد دیگر اجازه نمی دهد. باور 
دارم این ضعف، حاصل تعدد تصمیم گیرندگان مؤثر اســت. بنابراین شــاهد 

پیشرفتی در این زمینه نیستیم.
متأســفانه من می توانم بگویــم در زمینه تولید نیز این مشــکلات وجود 
دارد و شــاید حتی بیشتر هم باشــد. چرا؟ چون برای تأمین کننده محصولات 
خارجی، معمولا سرمایه و یک سری روابط درگیر هستند. اما برای تولیدکننده 
داخلی  علاوه  بر ســرمایه، نیروی کار و منابع انسانی نیز دخیل است. بنابراین 
وقتی یک تولیدکننده زمین می خورد، تعداد زیادی از افراد متضرر می شوند و 

تبعات زیادی به دنبال خواهد داشت.
آیا می توان از حرف شما این طور استنباط کرد که در میان عوامل متعددی   �

که فرمودید، برای بهبود و اصلاح این وضع اراده ای وجود ندارد  یا منفعتی از 
این وضع حاصل می شود یا نوعی کج سلیقگی در میان است؟

قادری: من آدم بدبینی نیســتم که بخواهم بگویم عــزم و اراده ای برای 
بهبود پیدا نکردن شــرایط در کار است. به نظرم «کج سلیقگی» برای توصیف 
این موضوع لغت مناســب تری اســت. همچنین نبود هماهنگی. شــاید هم 
اینکه هرکســی در جایگاه مناسب خودش نیســت تأثیرگذار بوده باشد. البته 
آقای دکتــر عارف، معــاون اول رئیس جمهور، هم چند وقــت پیش به این 
موضوع اشاره مستقیم کردند. ایشــان هم راهکاری مبنی  بر تشکیل ستادی 
در حوزه فناوری ارائه دادند. امیدواریم این ســتاد نقش مثبتی ایفا کند. غافل 
نباشــیم که بعضی افراد فکر می کنند اگر ســاختار جدیدی درســت بشــود 
می تواند مشــکل را حل کند. اینشــتین می گوید تفکری کــه باعث بروز یک 
مشکل شده، نمی تواند برای آن مشکل راه حل ایجاد کند. یعنی تنها با ایجاد 

ساختارهای جدید مشکل حل نمی شود و تفکر جدید باید به میدان بیاید.
جناب شــکرانی، اجــازه بدهید اشــاره ای به بخش خصوصــی کنیم و   �

مشــکلاتی که با دولت دارد؛ از این رو که این بخش چندان در تصمیم گیری ها 
دخیل نیست. علی رغم شعارهای بسیاری که از تریبون های دولت می شنویم 
که خواهان مشارکت بخش خصوصی و مشــورت گرفتن از آنها ست، چرا در 

عمل این اتفاق نمی افتد؟
شکرانی: دلایل زیادی وجود دارد. البته وضعیت صنایع دیگر را نمی دانم 
اما در حوزه فناوری اطلاعات متأســفانه این اشــکال وجود دارد که هرکسی 

که می آید، می خواهد مســیر جدیدی را شروع کند 
و به قول آقای دکتر قادری، ساختار جدیدی را راه  
بیندازد؛ در صورتی که مشــکل این نیست. اگر این 
دوســتان قبل از تصمیم گیری با بخش خصوصی 
مشــورت کنند قطعا نتایج بهتری حاصل می شود. 

ما به عنوان کســانی که کنشــگر بازار هستیم، 
می توانیم به راحتی بــه آنها راه حل ارائه کنیم. 
اما دوستان زحمت می کشــند و بخش نامه ای 
صــادر می کنند که می شــود به ســادگی آن را 
دور زد. بســیاری از همین بخش نامه ها هم، به 
تأمین کنندگان شناســنامه دار آسیب می رساند. 
مثلا همین قانون اخیر مبارزه با قاچاق کالا و ارز  
بر روی کالاهایی که وارد گمرک شــده اند تمرکز 
کرده اســت؛ در حالی که قاچاقچیــان معمولا 

کالایشان را از طریق گمرک وارد نمی کنند.
شــما به عنوان نماینده بخــش خصوصی   �

وقتی این گلایه ها را در جلســات دولتی مطرح 
می کنید، چه پاسخ مشخصی به شما می دهند؟

شــکرانی: به صورت سنتی ســازمان نظام 
صنفــی رایانه ای همیشــه در وزارت ارتباطات 
وضعیت خوبی داشــته اســت. اما در جاهای 
دیگر متأسفانه این طور نیست. معمولا این طور 
اســت که بخــش خصوصی را عمــلا جدی 
ما هرچــه می گوییــم، می گویند  نمی گیرنــد. 
را  اما راه حل هــای پیشنهاد شــده  می دانیــم! 
درســت اجــرا نمی کننــد و بــه همیــن دلیل 
نتیجه ای عاید نمی شــود. متأسفانه در بسیاری 
از جاهــا دولــت هنــوز به بخــش خصوصی 

اعتماد کافی ندارد.

آقای قــادری، اختلال در تأمین کالاهای حوزه فنــاوری اطلاعات چقدر   �
مقوله امنیت شــبکه را دچار اختلال می کند؟ با توجه به اینکه ما گزارش های 
پراکنده ای هم از ســوی وزارت اطلاعات و هم دیگــر نهادها درباره افزایش 
حملات ســایبری داریم، فکر می کنید چه راهکاری برای این مسئله برای ما 

وجود دارد؟
قادری: قطعا استفاده از تکنولوژی و فناوری محصولات برتر می تواند یکی 
از راهکارهایی باشد که برای تأمین امنیت استفاده می شود. دو نگاه می توان 
به ســؤال شما داشت: یک نگاه این اســت که برای تأمین امنیت سایبری به 
مفهــوم متداول و فنی آن، تأمین تجهیزات و ابزار امری حیاتی اســت، یعنی 
بســیار مهم اســت و حتی یک روز هم نمی توان در آن تأخیر داشت. اما اگر 
غیر از این نگاه فنی متداول بخواهیم از منظر مدیریت کلان امنیتی به مسئله 
نگاه کنیم، همین محصولاتی که از خارج از کشــور تأمین می شوند می توانند 
پتانسیلی برای تهدید داشته باشند. پس اگر از این منظر نگاه کنید، باید تأمین 
داخلی را در اولویت قرار دهید. اما اگر فقط از نظر امنیت سایبری نگاه کنیم، 

حتی یک روز هم در این مقوله تأمین تأخیر جایز نیست.
چه میزان از تأمین امنیت را ناشی از تأمین تجهیزات می دانید و چه میزان   �

را ناشی از نیروی انســانی؟ یعنی به نظر شما ضعف ما در کدام یک از این دو 
مورد بیشتر است؟

قادری: علی رغم اینکه در این سال ها با رشد نرخ مهاجرت نیروی انسانی 
متخصــص روبه رو بوده ایــم، من هرگز با نیروی انســانی در حــوزه فناوری 
اطلاعات مشکلی نداشته ام. همیشــه به عنوان کسی که نزدیک به ۳۰ سال 
در این حوزه کار کرده، از دانش نیروی ایرانی راضی بوده ام. ما به هیچ وجه از 
نظر دانش پرت نیســتیم و ای بسا در بعضی زمینه ها از خیلی کشورها جلوتر 
هم باشــیم. اما به لحاظ تجهیزاتی نه؛ چــون محدودیت هایی در این زمینه 
وجود دارد. یک سری چیزها فقط در چند کشور خاص در دنیا تولید می شوند 
و وابســتگی به آنها مخصوص ایران نیست. فقط چند شرکت در دنیا هستند 
که مثلا سی پی یو یا مادربورد تولید می کنند. یعنی بعضی از تجهیزات هستند 
که انحصاری کشــورهایی خاص انــد. به همین خاطر مــن فکر می کنم یک 
لحظه تأخیر هم در تأمین نیازهای بازار می تواند عواقب وخیمی داشته باشد.

آقای زرین بخش، دولت های مختلف در گذشته از اهمیت مقررات زدایی   �
در کسب وکارها زیاد صحبت کرده اند. در عمل و در حوزه تأمین کالاهای حوزه 

فناوری اطلاعات چقدر این موضوع محقق شده است؟
زرین بخــش: واقعیــت این اســت کــه هر دولتــی کــه روی کار می آید 
بخش نامه ای صادر می کند که براســاس قانون بهبود فضای کسب وکار، نظر 
بخش خصوصی دریافت شــود. اما همان طو ر که آقای شــکرانی فرمودند، 
کار در ادامه به مشــکل می خورد. جمله ای که من خیلی اوقات در جلسات 
می شنوم این اســت که بخش خصوصی «بازوی مشورتی» حاکمیت است. 
وقتی بخش خصوصی دارد هزینه های کشور را تأمین می کند، حقوق و بیمه 
و مالیات را می دهد، چطور می شود آن را فقط بازوی مشورتی دانست؟ چرا 

کسی که خزانه کشور را پر می کند فقط باید «مشورت» بدهد؟ 
نکته دیگر اینکه تعدد مقررات و مجوزها باعث می شــود بهای تمام شده 
کالاها بیشتر شود. یعنی حاکمیت برای نظارت مجوزهایی را که بعضا با هم 
موازی هســتند، الزامی می کند و شــما اگر بخواهید قانون مدار باشید و همه 
این مجوزها را اخذ کنید و براساس فرایند هایی که برایتان تعریف شده است 
پیش بروید، قیمت تمام شــده کالای شــما بیشتر می شود و با قیمت بیشتری 
به دســت مردم می رسد. هیچ عقل سلیمی این را نمی پذیرد. علت شاید این 
باشد که ســازمان ها به صورت جزیره ای کار می کنند و هر کدام مجوز خاص 

خود را می خواهند و به دیگر بخش ها کاری ندارند.
مــا به عنــوان تأمین کننده ریســک های زیادی از جملــه افزایش قیمت، 
دورزدن تحریم و رسوب ســرمایه را تجربه می کنیم. برای ما امن تر است که 
از تجهیــزات تولید داخــل برای بهره برداری نهایی اســتفاده کنیم. اما وقتی 
با تولیدکننده ها صحبت می کنیم متوجه می شــویم کــه دریافت مجوزهای 
مختلف مثل زنجیر پای آنها را بســته اســت و اصلا نمی رســند تا با سرعت 
رشــد تکنولوژی همگام شوند. طبیعتا خرید داخلی برای ما بی دردسر است. 
خیلی هنر می خواهد که مــا کاری کنیم که هم واردکننده، هم تولیدکننده و 

هم مصرف کننده نهایی ناراضی باشند.
قادری: به عقیده من دوگانه تولیدکننده و واردکننده جنگ و تقابل درستی 
نیســت. اینکه بگوییم همه چیز را در کشور می خواهیم تولید کنیم که اساسا 
با عقل جور درنمی آید. در نظر داشــته باشید بسیاری از محصولاتی که ما از 
خارج تأمین می کنیم پشــتیبانی درستی ندارند در حالی که این مسئله بسیار 
مهم اســت و برخورداری از خدمات پشــتیبانی تولیدکننده داخلی می تواند 
برای دوســتان تأمین کننده آرامش خاطر و ســود بیشتری به ارمغان بیاورد و 
حتی آنها را در گذر زمــان به تولیدکننده تبدیل کند. تولیدکننده ها گرفتارند و 

نمی دانند به کجا جواب دهند!
در ادامه همین بحث سؤال دیگری که دارم، این است که به نظر شما این   �

پروسه طولانی و تعدد مجوزها و دیگر مشکلات، تا چه میزان سرمایه گذار را از 
مشارکت در حوزه تکنولوژی منصرف می کند؟

زرین بخش: وضعیــت پرتناقضی که ما داریم، این اســت که وقتی ممیز 
دارایی برای رســیدگی به اسناد و دفاتر شما می آید، اولین سؤالش این است 
که چقدر سود کرده ای و با چه سرمایه ای؟ و سؤال بعدی این است که خوب 

اگر این پول را داخل بانک می گذاشتی، سود بیشتری می داشت! پس احتمالا 
در دفاتر آمار غلط به اداره دارایی می دهی!

وقتی مجوزها زیاد می شــوند، شــما نمی توانید ســرمایه در گردش تان را 
آن طــور که باید بگردانید. اتفاقی که الان افتاده، این اســت که شــرکت های 
ما دپارتمان مجوز درســت کرده اند. یعنی افرادی اســتخدام می شــوند که 
فقط اطلاعات خواسته شــده سامانه های مختلف را پر کنند. اطلاعاتی که در 
بســیاری از سامانه ها تکراری اســت و اگر پر نکنید کار شما متوقف می شود. 
این ســامانه ها اشــکالاتی هم دارند و به یکدیگر متصل هم نیستند. مشکل 

این است.
همان طــور که آقای شــکرانی اشــاره کردنــد، ما راه حل هایی پیشــنهاد 
می دهیم. اما پیشنهاد را پیشــنهاد دهنده باید اجرا کند. در حالی که در حال 
حاضر این طور نیســت. مشــکل دولت این اســت که موضوع را به صورت 
یکپارچه نمی بیند و پیشــنهادها را بر اساس خوانش خودش اجرا می کند و 

آن هم نصفه ونیمه. بنابراین مشکل حل نمی شود و دوباره نقطه سر خط.
آقای شکرانی، تأکید آقای پزشکیان در زمان انتخابات این بود که کارها را   �

به دست کارشناســان و متخصصان بسپارند. با توجه به این نکته، آیا شما در 
زمان دولت جدید شاهد تغییرات مثبتی در این زمینه بوده اید یا اینکه اوضاع 

بر همان منوال دولت های قبلی پیش می رود؟
شــکرانی: احســاس شــخصی ام را می گویم و احساس شــخصی شاید 
احســاس صنفی نباشــد. فکر می کنم وضعیت به همان منوال قبلی است. 
گرچه بنده به آقای پزشــکیان ارادت دارم. در دولت فعلی متأســفانه آنچه 
می بینم، این اســت که در ســطح کلان رئیس جمهور و معاونان و وزرا تغییر 
کرده انــد اما کار را لایه هــای پایین تر انجام می دهند که ثابــت مانده اند. این 
لایه ها اعتقاد دارند که همه چیز را خودشان به خوبی می دانند. وقتی با آنها 
حرف می زنیم در این اندیشــه هستند که چطور می خواهیم به نفع خودمان 
و به ضرر کشــور بهره برداری کنیم. اما واقعیت این است که نفع ما عین نفع 

مردم و مملکت است. اما متأسفانه این موضوع جا نیفتاده است.
یکــی از مشــکلات اصلی که از ســوی فعالان بخــش خصوصی مطرح   �

می شود، این است که بعضی قوانین در ایران منسوخ شده اند یا اینکه تناسبی 
با بازار امروز ندارند. در حوزه فناوری اطلاعات، شــما چقدر با این مســئله 
مواجه هستید و اگر بخواهید به صورت موردی به آن اشاره کنید، این قوانین 

نامتناسب برای شما کدام هستند؟
زرین بخش: فناوری اطلاعات ویژگی بســیار مهمی که دارد، این است که 
ســرعت تغییر و رشد در آن بسیار بالاســت. واقعیت این است که بسیاری از 
قوانین موجود با ماهیت این صنعت در تضاد است. مثلا وزارت صمت برای 
مبارزه با قاچاق می گوید تجهیزاتی که وارد کشور می شود، به دریافت شناسه 
کالا و کد رهگیری در زمان ثبت ســفارش و ترخیص نیاز دارد. بخشــی از این 
تجهیزات ســرورها هســتند که متعلقاتی دارند. براساس ســفارش کارفرما 
برخی از این متعلقات باید از ســرور خارج شــود، متعلقات دیگری روی آن 
نصب شــود و به کارفرما تحویل داده شــود. فرض کنید خود ســرور شناسه 
دارد. متعلقاتی هم که از مبادی رســمی به داخل کشــور آمده اند، شناســه 

دارند. اما آن متعلقاتی که داخل سرور شناسه دار 
هست، شناســه ندارند. به همین دلیل وقتی اینها 
جابه جا می شوند، مأمور بازرسی می بیند چیزهایی 
که شناســه ندارند، هســت و چیزهایی که شناسه 
 دارنــد و باید در انبار موجود باشــند و بر اســاس 

درخواســت کارفرما بر روی دســتگاه گذاشته 
شــده اند، در انبــار وجود ندارد و بــرای همین 

گزارش تخلف می دهد.
کار شناسه دارکردن جداگانه همه این صدها 
قطعه بســیار زمان بــر و بیهوده اســت. بارها 
راهکارهایــی برای حل این مشــکل پیشــنهاد 
داده ایم اما وضع همچنان به روال قبل اســت. 
بهترین کار این است که پایش بازار اتفاق بیفتد 
و ایــن پایش باید به صورت کاملا نامحســوس 
باشــد، همان کاری که صنف انجــام می دهد، 
یعنی تلاش می  کند موانع را بردارد تا خود بازار 

خودش را رصد کند.
آقای قادری نظر شــما درباره سؤالی که از   �

آقــای زرین بخش در مورد قوانین نامتناســب 
داشتیم، چیست؟

قادری: من جزء افرادی هســتم که معتقدم 
در کشــور قانون و آیین نامه کم نداریم. اما توان 
اســتفاده از اینها مهم اســت. ما ۲۰ سال است 
قانون تجارت الکترونیک داریم. اما مشکل حل 
نشده اســت. من فکر نمی کنم مشکل از قانون 
باشــد. بخش نامه ها و آیین  نامه هایی هم مدام 
تولید می شــود و بعد تفســیر به رأی می شود. 
حرف این است که چرا مشکل ها حل نشده اند. 
آقای دکتر عارف بسیار مشرف به حوزه فناوری 

اطلاعات به ویژه حوزه امنیت هســتند. فکر می کنم فرصتی اســتثنائی است 
که معاون اول رئیس جمهور از نزدیک دســتی بر این آتش دارند. بنابراین اگر 
تیم فعلی رئیس جمهور نتواند موفق شــود، شــاید تیم های آتی هم نتوانند 

موفق شوند.
 بنابراین به یک آسیب شناسی نیاز داریم. آسیب شناسی ای که من پیشنهاد 
می کنم این اســت که چرا مشــکلات ما علی رغم اینکه هزاران بار بررســی 
شــده اند هنوز حل نشده اند. به عنوان یک فعال اقتصادی نصیحت مشفقانه 

می کنم که چرایی این نشدن ها بررسی و پیدا شود.
یکی از مشکلات اقتصاد ما احتمالا پایین بودن راندمان است. یکی از علل   �

این مسئله شاید این باشد که صنایع ما نســبت نزدیکی با تکنولوژی ندارند. 
به نظر شــما گران تمام شــدن تجهیزات تکنولوژی چقدر در کاهش راندمان 

می تواند مؤثر باشد؟
قادری: در صنعت فناوری بنده اهمیت چنین چیزی را چندان نمی بینم.

شــکرانی: در برخی صنایع گفته شما کاملا درست اســت. از آنجایی که 
حوزه تخصصی من بخش صنایع اســت، می دانم که چنین مشکلی ممکن 
است در بعضی از صنایع وجود داشته باشد. اما در صنعت فناوری اطلاعات 
این مشکل چندان برجســته نیست. هرچند مشکل نبود مشاور مناسب برای 
شــرکت ها وجود دارد. ما حلقه مفقوده ای در کشــور به نام مشاور مستقل 
داریم. گاهی اما متأســفانه مشاور هم مشاوره درستی نمی دهد. مشاوری که 

هم زمان توانمند و مورد اعتماد باشد.
اخیرا کمیســیون تأمین ســازمان نظام صنفی رایانه ای بیانیه ای درباره   �

مشکلات تخصیص ارز منتشــر کرد که بندهای مختلفی داشت. در آن اشاره 
شــده بود که مثلا بانک مرکزی رویه مشــخصی را برای حوزه فناوری در نظر 
نگرفته و موضوعات مختلف دیگر. به عنوان رئیس کمیســیون تأمین بفرمایید 

که این بیانیه به کجا رسید و فکر می کنید چه میزان اثرگذاری داشته است؟
شــکرانی: تا جایی که می دانم هنوز اثری نداشــته اســت. کمترین حسن 
آن بیانیه می تواند این باشــد که همکاران مان کــه در ماه های آینده و با تأخیر 
پنج ماهه و ۱۰ماهه کالاهای شــان را تحویــل می دهند حداقل از جریمه تأخیر 
در امان باشــند. از اول فروردین سال ۱۳۹۹ تا ۱۵ مهر ماه هیچ ارزی داده نشد 
و آقای اثنی عشــری، رئیس وقت سازمان نظام صنفی رایانه ای بیانیه ای صادر 
کردند و در نهایت اولین ارز حوزه فناوری اطلاعات ۱۲ آذر ماه آن سال پرداخت 
شــد. هشــت ماه و ۱۲ روز هیچ ارزی در کار نبود. برخی شــرکت ها از جمله 
شــرکت خودم از آن بیانیه استفاده کردیم و اغلب جرایم مان به جز یک مورد 
بخشــیده شد. گرچه به دلیل سه برابر شدن نرخ دلار زیان بسیار سنگینی به ما 
وارد شــد. ارز نیما هم در آن تاریخ به ۲۹ هزار و ۶۰۰ تومان رسید. در حالی که 

پیش از آن ۱۱ هزار و خرده ای بود. به هر حال ما هشدارمان را داده ایم.
توجه داشته باشید که فناوری اطلاعات امروز در بطن زندگی ما قرار دارد، 
اگر فناوری اطلاعات نباشد، نه جرایم رانندگی، نه نسخ الکترونیکی و نه هیچ 
چیز دیگری نیســت. در این لحظه اولویــت آی تی اگر از آرد، نان و دارو بالاتر 
نباشــد، کمتر نیست اما متأســفانه در بانک مرکزی و در سطح کلان متوجه 
حیاتی بودن این امر نیســتند. چنانچه عرض کــردم کمترین کارکرد آن بیانیه 
برای همکاران خودمان اســت و چند جا روی آن بحث شــده. اما دیوارهای 

بلند بانک مرکزی همچنان سد راه است.
اگــر دولــت نمی گوید کالای حــوزه فنــاوری اطلاعات بالاتــر از گندم و 
دارو اســت، حداقل آن را در کنار مثلا لاستیک ماشــین هم قرار ندهند. باید 
متمایزبودن کالای این حوزه را از ســایر گروه های کالایی مشخص کنیم و به 

دولت بقبولانیم.
آقای زرین بخش به عنــوان جمع بندی و به نمایندگی از بخش خصوصی   �

اگر بخواهید در چند جمله مطالبات و خواســته های خودتان از دولت آقای 
پزشکیان را مطرح کنید، مهم ترین آنها کدام است؟

زرین بخــش: مهم ترینش این اســت که از آمار اســتفاده کنیم؛ ببینیم در 
ســال های گذشته چه میزان ارز برای واردات و تولید تجهیزات حوزه فناوری 
اطلاعات تخصیص داده شده است. سپس آن را با کل ارزی که بانک مرکزی 
برای تأمین نیازهای کشــور ارائه کرده اســت، مقایسه کنیم. همچنین به این 
فکــر کنیم که اگر حوزه فناوری اطلاعات حذف شــود چــه اتفاقی می افتد؟ 
بزرگ ترین ویژگی فناوری اطلاعات شــفافیت است. دولت آموزش را که ثبت 
دفتری نمی کند. از آی تی اســتفاده می کند. فراموش نکنیم وقتی سانحه ای 
اتفاق می افتد و نیروهای امدادی به محل اعزام می شــوند، اولین چیزی که 
برایمان مهم است، این است که شبکه ارتباطی در محل سانحه برقرار باشد. 
اصلا برای امدادرسانی به فناوری اطلاعات نیاز داریم و نباید به عنوان امری 

لوکس به آن نگاه کنیم.
بانک مرکزی و موضوع ارز به کنار، مســئله دیگر این است که ما یک ریال 
هم از دولــت نمی خواهیم. فقــط می خواهیم زنجیر مجوزهــا را باز کند و 
ســامانه های مختلف را بردارد. می خواهیم دولت به بخش خصوصی فقط 

به چشم یک بازوی مشورتی نگاه نکند.
خواسته دیگر ما این است که برخی ارگان ها آستانه نقدپذیری شان را بالا 
ببرند و باور کنند که ما به دنبال بهترشــدن وضع هستیم. ما به دنبال حذف 
آنها نیستیم. بلکه نقدکردن نشان دهنده این است که می خواهیم تصمیمات 
بهتری بگیرند. چرا باید اشتباهات را نگوییم. اینکه نقد می کنیم به این معنی 

است که دوست دار کشور و مردم هستیم.

فعالان بخش خصوصی حوزه فناوری اطلاعات:
 با تعدد نهادهای تصمیم گیر مواجهیم

کالای آی تی 
کالای لوکس نیست

میزگرد «شرق» از دغدغه های تأمین کنندگان تجهیزات حوزه  فناوری
 و راهکارهای آنان برای برون رفت از بحران های فعلی

مریم  لطفی

شــکرانی،  مســعود 
هیئت  مدیره  عضــو 
کمیســیون  رئیس  و 
تهران:  نصــر  تأمین 
اطلاعات  فنــاوری 
امروز در بطن زندگی 
اگر  دارد،  قــرار  مــا 
اطلاعات  فنــاوری 
جرایم  نــه  نباشــد، 
رانندگــی، نه نســخ 
نــه  و  الکترونیکــی 
دیگری  چیــز  هیــچ 
نیست. در این لحظه 
اگر  آی تی  اولویــت 
دارو  و  نــان  آرد،  از 
کمتر  نباشــد،  بالاتر 
نیســت اما متأسفانه 
در  و  مرکزی  بانک  در 
متوجه  کلان  ســطح 
امر  این  حیاتی بودن 

نیستند

زرین بخش،  احســان 
هیئت مدیــره  عضــو 
ســازمان نظام صنفی 
رایانه ای استان تهران:

خیلی  من  که  جمله ای 
اوقــات در جلســات 
این است  می شــنوم، 
خصوصی  بخــش  که 
مشــورتی»  «بــازوی 
وقتی  است.  حاکمیت 
دارد  خصوصی  بخش 
را  کشــور  هزینه های 
حقوق  می کند،  تأمین 
مالیــات  و  بیمــه  و 
چطــور  می دهــد،  را 
فقط  را  آن  می شــود 
مشــورتی  بــازوی 
کسی  چرا  دانســت؟ 
پر  را  کشــور  خزانه  که 
باید  فقــط  می کنــد، 

«مشورت» بدهد؟!

قــادری،  کامبیــز 
عضــو  و  تولیدکننــده 
انجمن  هیئت مدیــره 
صنفــی افتــا: تعبیری 
هست با عنوان حمایت 
کلامی، ضربه عملی. به 
تعبیر مــن این مدیران 
کلامی  حمایــت  فقط 
این  می کنم  فکر  دارند. 
عدم هماهنگی، حاصل 
اثرگذار  مراجــع  تعدد 
را  ارز  موضوع  اســت. 
آن قدر  بگیرید.  نظر  در 
ارز و سهمیه بندی  روی 
زیاد  مؤثر  عوامــل  آن 
اگر  حتــی  که  اســت 
داشته  دوست  کسانی 
باشند این ارز را به حوزه 
اختصاص  تکنولــوژی 
متعدد  عوامل  دهنــد، 

دیگر اجازه نمی دهد

شرق
ری،

س کوث
: عبا

کس
ع


